
 
Menighedsrådet 

 

  

 

 

Referat af MHR20 
Onsdag den 22. marts 2023 kl. 18.30 – 21.00 i Havsteenstuen. 

 

 
Afbud fra:  Jakob Hansen, Karen Kragh Petersen, Birgitte Iversen, Thomas Nygaard, Lone Clausen. Som 
suppleant deltager Jutta Sennels i mødet. 

 

 

Bilagsoversigt: 1) Regnskab 2022. (eftersendes inden mødet) 

 2)  Opdateret oversigt over sognets likviditet. 

3)  Mulighedsplan for ny præstebolig v. Sct. Nicolai Kirke. 

 4)  Oversigt over folkekirkemedlemsskab, alder og tid. 

 5)  Resultat af licitation på varmeprojekt, NK 

  

 18.30 – 18.35  

0 Godkendelse af dagsorden 
 
 

Med tilføjelse af følgende punkter godkendtes 
dagsordenen: 
 
Punkt 10 ’Ny konfirmationsdag for F-klasserne fra 
2024’. 
 
Punkt 11 ’Godkendelse af licitation vedr. 
varmeprojektet, Sct. Nicolai Kirke’, samt  
 
Punkt 12 ’Ændring af liturgien i Sct. Jørgens Kirke’ 

 

 18.35 – 18.40  

1 Orientering v. formand og administrationschef 
 
Der orienteres herunder om kirkeudvalgenes 
budgetter 
 
 
 

 

 18:40 – 19.00  

2 Regnskab 2022 Se bilag 1  
 
Formanden indleder punktet og 
administrationschefen præsenterer regnskabet for 
2022. 

Formanden indledte punktet og regnskab 2022 

afleveret d. 20-03-2023 09:31 blev præsenteret og 

drøftet. 

Regnskab 2022 blev godkendt.  

 

 

 

Aabenraa den 22. marts 2023. 



 

Side 2 

 

Regnskab 2022 har været behandlet i 
forretningsudvalget, som indstiller regnskabet til 
godkendelse i rådet. 
 
Det indstilles: at regnskabet behandles og 
godkendes. 
 

 

 19.00 – 19.10  

3 Orientering om sognets frie midler.  
 
Med udgangspunkt i regnskab 2022 gives en 
opfølgning på sidste rådsmødes drøftelse af 
sognets likviditet, som er forbedret med afslutning 
af regnskab 2022. Der er dog stadig behov for en 
stillingtagen til og prioritering ift. de forventede 
udgifter, ifm. div projekter i sognet. 
 
Formanden indleder punktet og 
administrationschefen giver rådet en orientering 
om sagen. 
 
Det indstilles: at rådet tager orienteringen til 
efterretning. 
 

Formanden indledte punktet, og der blev givet en 
orientering om sognets fri midler. 

 19.10 - 19.30  

4 Orientering om mulighedsstudie vedr. 

opførelse af ny præstebolig ved Nicolaihuset. 

 

Det blev på rådsmødet d. 5. oktober 2022 besluttet 

”… at arbejde videre med en model, hvor der 
opføres en ny præstegård på + 200 km2 på 
Nicolaihuset grund mhp. at kunne sælge 
Kirkepladsen 4.” 
 
Arkitektfirmaet Zeni er blevet bed om i første 
omgang at udarbejde et modelstudie mhp. på 
principgodkendelse i kommunen.  
 
Administrationschefen giver en orientering om 
processen og om mulighederne og det det videre 
arbejde. 
  
Det indstilles, at orienteringen tages til 

efterretning. 

 
 

 
Formanden indledte punktet og mulighedsstudie 
vedr. opførelse af præstebolig ved Nicolaihuset 
blev præsenteret. 
Orienteringen blev taget til efterretning, og der 
arbejdes videre med projektet. 

 19.30 – 20.00  



 

Side 3 

 

5 ”Fremtidens Folkekirke i Aabenraa 

Provsti” 

Som led i provstiudvalgets strategiproces 

om folkekirkens fremtid, er rådet blevet 

bedt om sætte sig ind i egne sognetal samt 

drøfte nedenstående dagsorden. 

 

Formanden indleder punktet og Kirsten 

Sønderby leder punktet ud fra nedenstående 

dagsorden. 

 

Hvad kalder især på jeres 

opmærksomhed, når I læser 

statistikkerne?  

Det kunne være: 

- Ændring i antallet af indvandrere og 

efterkommere? 

- Medlemstal for 0-4-årige? 

- Udviklingen i medlemstallet i det hele 

taget? 

- Er der særlige aldersgrupper, som 

påkalder sig opmærksomhed? 

- Antallet af udefrakommende, som er i 

sognet i dagtimerne? 

- Er der noget i udviklingen i de kirkelige 

handlinger? 

  

   2) I har fået en række oversigter 

over de samtaler, der blev ført på 

Folkehjem den 31. januar.  

- Hvilke af de spørgsmål, der bliver stillet, 

mener I, at I er nødt til at svare på?  

- Hvilke to temaer bliver I mest udfordret 

af? 

  

  3) Er der sammenhæng mellem de 

udfordringer, som I ser, statistikkerne 

peger på, og så de spørgsmål og 

temaer, I er mest udfordret af? 

Tak om I ved martsmødet, hvor I drøfter 

ovenstående vil lave et lille notat, hvor I 

kort nedfælder de overvejelser, som hvert 

spørgsmål giver anledning til. 

De rådsmedlemmer, som deltager i teams-

møderne i april, tager notatet med sig. Der 

er ikke andre, der skal se det, men det er 

Formanden indledte og Kirsten Sønderby 
præsenterede punktet. 
 
Der afholdes opfølgende møde om Fremtidens 
Folkekirke d. 26. april kl. 16.00 - 18.00. 



 

Side 4 

 

godt at have med i de samtaler, vi skal 

have på teams-møderne. 

  

 

 

 

 

 

 20.00 – 20.10  

6 Deltagelse i DHL-stafetten. 
 
Formanden indleder punktet og der samles op på 
sognets mulige deltagelse i DHL-stafetten 23. 
august 2024. 
 
 

Formanden indledte punktet og Inga Hedegaard 
præsenterede ideen, som drøftedes. 
 
Det blev besluttet, at sognet deltager i år. 
Thomas Nedergaard og Inga Hedegaard blev valgt 
til projektgruppen. 
 
 

   

 20.10 – 20.40  

7 Sognets strategiarbejde herunder status på 
dåbsgruppens arbejde 
 
Formanden indleder punktet og 
administrationschefen giver en kort status på 
sognets strategiarbejde.  
Herefter giver Kirsten Sønderby en orientering om 
den igangværende strategigruppe om dåb- og 
dåbstilbud.  
 
Det indstilles, at status og orientering tages til 
efterretning.  
Herudover drøftes sognets videre strategiarbejde, 
og der tages stilling det videre arbejde. 
 

Formanden indledte punktet og strategiarbejdet i 
menighedsrådet og organisationen blev 
præsenteret. Der blev givet en status, som 
drøftedes. 
 
Det blev besluttet at præstegruppen og 
administrationschefen udarbejder et oplæg til 
fokus på ’glemte’ strategipunkter. 
 
Videre præsenterede Kirsten Sønderby 
dåbsgruppens arbejde som drøftedes, og der blev 
givet tilbagemelding på dåbsgruppens arbejde og 
forslag til dåbsgaver. 
 
 

 20:40 – 20.50  

8 Orientering om årets provstivisitats. 
 
Formanden indleder punktet og Kirsten Sønderby 
orienterer om mødet. 
 

Formanden indledte punktet og Kirsten Sønderby 
redegjorde for årets provstivisitats. 
 

 20.50 – 21.00  

10 Ændring af konfirmationsdag for F-klasserne. 
 
Grundet afskaffelse af st. bededag fra 2024 skal 
rådet forholde sig til afholdelse af konfirmation for 
F-Klasserne på denne dag fra 2024 og frem. 
 

Formanden indledte punktet og Tine Andsager 
præsenterede punkt om ændret dato for 
konfirmationsdag for F-klasserne fra 2024. 
 



 

Side 5 

 

Tine Andsager præsenterer punktet og indstiller 
forslag til ny konfirmationsdag til godkendelse i 
rådet. 

Tine Andsager forelægger div. muligheder og rådet 
beslutter at den løsning som Tine og præsterne 
finder frem til godkendes. 
 
 
 

   

11 Godkendelse af resultat af licitation for 
varmeprojekt i Sct. Nicolai Kirke. 
 
Formanden indleder punktet og 
administrationschefen præsenterer resultatet af 
licitation ifm. varmeprojektet. 
Samlet resultat af licitationen er på kr. 8.222.056,- 
inkl. moms. Dette resultat udgør en fordyrelse af 
projektet på kr. 680.806,- ift. det oprindeligt 
budgetterede. 
 
Det indstilles: at resultat at licitaion tages til 
efterretning og godkendes. Rådet vil herefter 
ansøge provstiudvalget om forøget ramme til 
projektet på kr. 680.806,-. 

 
Formanden indledte punktet og præsenterede 
fornyet budget til varmeprojektet som 
godkendtes. 

   

12 Ændring af liturgien i Sct. Jørgens Kirke 

 

Aabenraa Sogns menighedsråd har maj 2022 

ansøgt og fået tilladelse af biskoppen til en ny 

liturgi, i Sct. Jørgens Kirke, i en prøveperiode fra 

1/9 2022 til Påske 2023. Prøveperiode er nu slut 

og efter evaluering i Sct. Jørgens Kirkeudvalg den 

21/3 vil vi gerne ansøge Biskoppen om at den 

nuværende liturgi overgår fra prøvestatus til at 

være kirkens faste liturgi. Vi håber at 

menighedsrådet kan tilslutte sig ansøgningen. 

 

Formanden indledte punktet og Thomas 
Nedergaard præsenterede forslag til 
permanentgørelse af eksisterende liturgi, som pt. 
er en prøveliturgi. 
Forslaget blev godkendt. 

   

13 Eventuelt Lisa spørger efter grunden til at der kan være 
lovsangsgudstjenester i Nicolaihuset, og der ikke 
kan være gudstjeneste for den tyske del af 
menigheden.  
Spørgsmålet undersøges. 
 
 

   

 


